
„Elégedett és boldog? Aki ilyet állít
magáról az nem normális, vagy nem
magyar”. Valóban panaszkodó nép
vagyunk, de Marton professzornak
nem a nemzeti karaktere, inkább az
észjárása a rendhagyó – védtem a
róla szóló cikkem bevezetõ idézetét.
Példaként azt mondtam el, hogy
Magyarországon mindenki meg van
gyõzõdve a saját bora tökéletessé-
gérõl. Marton doktornak is volt szõ-
lõje és pincéje, amelyben – állítása
szerint – a világ legdrágábban elõál-
lított, egyben legrosszabb borát si-
került megtermelnie. Kiszántatta a
szõlõt, és ettõl fogva elsõ osztályú,
palackozott borokkal kínálja vendé-
geit. Neki ez a virtus, nem a sajátjá-
nak minden áron való dicsérete. Ez-
zel a mentalitással könnyû, vagy
legalább is könnyebb a valósággal
harmóniában élni, és elégedettnek
lenni. Aki személyesen ismeri õt, az
tudja, hogy orvosként is sokat áldo-
zott ezért a megelégedettségért.

– Egy várakozó paciensed
azt tanácsolta: azzal kezd-
jem a beszélgetést, hogy
sugárzik rólad az „orvos-
ság”, a dinasztiákon át-
ívelõ orvos-hagyomány.

– Megtisztelõ, de bár „ X-es” csa-
ládból származom, nem doktoriból.
Sõt: amikor érettségiztem a Toldi-
ban – ahol Antall József volt a törté-
nelemtanárom – építésznek készül-

tem. Azonban nem mehettem az
építész karra, a rendszer logikátlan
logikája miatt, de medikusnak – ma-
ximális pontszámmal – felvettek.

– 1966-ban summa cum
laude végeztél a SOTE-n,
így semmi akadálya nem
lehetett annak, hogy új
élethivatásodnak megfe-
lelõen kutatóorvosként he-
lyezkedhess el.

– Ez sem sikerült azonnal. A ká-
derpolitika Galgamácsára helyezett
körzeti orvosnak. A hatvanas évek
végének értelmiségi elitje a „csak
tiszta forrásból” lázában élt. Ez en-
gem addig hidegen hagyott, de vá-
rosi gyerekként szinte fürödtem az
új, különleges, nagyon inspiráló kö-
zegben. A falu híres népmûvésze,
Vankóné Dudás Juli is megemléke-
zik könyvében körorvosi mûködé-
semrõl. Elfogadtak, én pedig hálá-
ból fáradhatatlanul kuruzsoltam
õket.

– Rövidesen viszont lelke-
sen mégy vissza Budapest-
re, nõgyógyásztanoncnak.

– Nem a fõváros vonzott, hanem
a Szabolcs utcai Orvostovábbképzõ
Intézet, ahol lehetõséget láttam arra,
hogy kutatóorvos lehessek. A nõ-
gyógyászatra hívtak, ezért a szülé-
szet-nõgyógyászatba tanultam bele.

Nem olyan idõket éltünk, amikor az
embernek túl sok válogatási lehetõ-
sége lett volna. Igaz, egyszer sem
bántam meg azóta, hogy erre a terü-
letre sodort a véletlen.

– A 68-as enyhülés ered-
ményeként Angliában,
Winchesterben dolgozhat-
tál. Nem csupán sokat ta-
nultál ott, a professzorod is
felettébb elégedett volt a
teljesítményeddel.

– Egy nehezített pályán futó fiatal
orvosnak könnyû volt akkoriban ki-
tûnni Angliában. Nem azért, mert mi
„egy különleges emberfajta” va-
gyunk. Erényeink a nyomorúsá-
gunkból fakadtak. Nekünk mindig
egy sor olyan dolgot is meg kellett
tanulnunk és tennünk, amelyeket
Angliában már régen fejlett techni-
kák és eszközök könnyítettek. Ettõl
voltam én jobb, pontosabban manu-
álisan, és gondolkodásban is kreatív.
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boldog embernek tekintem magam
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– Miért nem maradtál ott?

– Érdekes: amikor haza jöttem,
inkább arról faggattak, hogy miért
hosszabbítottam meg engedély nél-
kül a kinntartózkodásomat. A ma-
gyarázatom nem lehetett túl meg-
gyõzõ, mert letiltottak minden
külföldi utazásról. Ám minden jó
valamire: mivel a bürokrácia csak
az Eü minisztériumot értesítette, jó-
akaróim tanácsára MTA ösztöndíjas
aspiráns lettem, mert ott nem élt a
BM- nél hozott utazási tilalom.

– Ismét kérdem: miért nem
maradtál Angliában?

– Ma sem maradnék ott rabszol-
gának. Az igaz, hogy anyagilag lé-
nyegesen jobban megbecsülik az
embert, de elõrejutási lehetõség
nincs, az csak a született briteknek
adatik meg. A gyarmati idõkbõl örö-
költ szokásrend máig elevenen él.

– 1970-ben tettél szakvizs-
gát. 5 éven át tanársegéd
voltál az OTKI-ban, majd
adjunktus és docens.
1981-tõl a MÁV Kórház
szülész-nõgyógyász fõor-
vosa vagy.

– Nehéz évek voltak, és én sem
voltam igazán könnyû ember. Dog-
mákat soha sem fogadtam el, sem
emberi kapcsolatokban, sem pedig a
szakmámban. Nem csoda, hogy
igyekeztek megszabadulni tõlem.
Az érdekes az, hogy mindig felfelé
buktattak.

– Felettébb szokatlan gya-
korlat ez a feudál-szocia-
lista, és még feudálisabb
egészségügyi hierarchiá-
ban.

– Nem voltam pártkáder, de még
csak rendszerhû sem, ennek ellené-
re engem nem lehetett lefelé buktat-
ni.. Az a titok nyitja, hogy én új in-
formációkat és eljárásokat, techni-
kákat hoztam haza. Ennek követ-

keztében, és az angol nyelv miatt,
hozzám jártak a külképviseletek ve-
zetõi, majd a miniszteriális és politi-
kai elit leányai és asszonyai. Kuta-
tási eredményeim, citációim (1970-
es évek!) miatt sok külföldi szakmai
kapcsolat, látogató keresett meg. A
nagyszerû Endrõczy Elemér vezeté-
sével foglalkoztam a perinatális
hormonhatásokkal, majd klinikai al-
kalmazásukkal. Ez játszhatott szere-
pet abban is, hogy ismét Angliába
kerültem, Leedsben is tudományos
minõsítést szerezhettem. Itt hívta fel
a figyelmemet Chris Nordin profes-
sor, hogy az oestrogének befolyá-
solják, meghatározzák a csont-
anyagcserét. Az újabb angol út, az
„apás szülések” becsempészése a
hazai szülészeti praxisba bizton sze-
repet játszott abban, hogy 38 évesen
fõorvos lehettem a számomra oly
nagyon vágyott – Eü minisztérium-
tól független – MÁV kórházban.

– Nem éppen kényelmes
stallum, hiszen te nem
egyszerõen csak fõorvos
voltál. Bevezettétek a szü-
lõk iskoláját, az apás szü-
lést, és elindítottátok a
csontvédõ programot.

– Holló István professzor segítsé-
gével el tudtam fogadtatni a szakmá-
val a hormonpótlás bevezetését is.
Annyi megnyomorodott öregasz-
szonyt láttam, hogy kötelességnek
éreztem a megoldás, a megelõzés ke-
resését. Hazudnék, ha azt állítanám,
hogy valamiféle tudatos elgondolás
vezetett volna, inkább mindig is az
emberi szenvedés mérséklése volt a
célom. Azt nem tagadom, hogy a
szülõk iskolájában szinte mámorító
volt, ahogyan a résztvevõk a szavai-
mat itták (1982!). Mindig nagyon so-
kan jöttek el, és elképesztõ érdeklõ-
dés kísérte az elõadásokat. Éppen
most hozta el az egyik páciensem az
1988-ban megjelent Terheskönyv
egy példányát. Ez a kis kötetem 100
000 példányban kelt el, minden rek-
lám és propaganda nélkül. Ekkori-
ban anyagi javak helyett ilyen dol-
gok boldogították az embert.

– A fizikusokat nem na-
gyon lelkesítette Öve-
ges József fizikát nép-
szerõsítõ tevékenysége.
Vajon az orvosok örültek a
„mítosz” társadalmasítá-
sának?

– Volt, aki igen, volt, aki nem. Ez
engem soha sem zavart. Nem akar-
tam „a nemzet orvosa” lenni, és ba-
bérokra, vagy katedrára sem vágy-
tam. Ezzel csak az irigyeim számát
szaporítottam volna. Ezért volt jó ne-
kem, és jó ma is a MÁV Kórház,
mert hagytak dolgozni. Vajda György
igazgatómnak az volt a véleménye,
hogy „Bármit tehetsz, csak az jó
legyen a kórháznak, és ne legyen be-
lõle baj.”. Erre valóban mindig vi-
gyáztam, ráadásul jól ment az
osztály, divatos volt itt szülni, és a
szakmai irigység az elismerés jele is
lehet.

– Ahhoz képest, hogy nem
vágytál babérokra, meg-
lehetõsen sok társaságnak
és nemzetközi szerve-
zetnek voltál, és vagy
tagja.

– A brit endokrin, vagy a bio-
kémiai társaság tagja csak meghívás
alapján lehet az ember. A WHO
tudományos munkatársának sem le-
het jelentkezni. Nagyon megtisztelõ
felkérések és megbízások voltak, de
elsõsorban a szakmának szóltak,
ráadásul igen szép eredményeket
hoztak. Mondok egy példát. Nagy
elismerés, hogy az Európa Par-
lamentben az osteoporotikus be-
tegeket képviselõ szakmai cso-
portnak én vagyok az egyik orvosi
szaktanácsadója. Ennél jelentõsebb,
hogy az Osteológiai Társaság fõ-
titkáraként Poór Gyulában olyan
elnököt találtam, aki kidolgozta az
azóta is világszerte elismert NOP
osteoporózisellátó rendszert. Ez
azon kevés dolog közé tartozik,
amelyre joggal lehetünk büszkék,
és amelynek mûködését nálunk ta-
nulmányozza a fél világ.



– Évekkel ezelõtt gratulál-
tam Forgács és Lakatos
doktoroknak, hogy milyen
jól összehozták ezt a közös
konferenciát, mert a be-
tegnek az orvosnál is job-
ban hiányoznak a gyógy-
ulása érdekében együtt-
mõködõ orvosok. Köszön-
ték az elismerést, de leszö-
gezték: interdiszciplinális
együttmõködésüket Mar-
ton doktor kezdeményezte.

– Az urak igen szerényen leplezik
érdemeiket. Egy ilyen, közös konfe-
renciákkal megalapozott orvosi
együttmûködés ma már nélkülözhe-
tetlen. Még az elõadások utáni bo-
rozgatások is fontosak, mert ezeken
többnyire hamarabb születik meg-
egyezés, mint egy sor értekezleten.
Meggyõzõdésem, hogy a betegség
mellett az emberre is jobban oda
kell figyelni. A „mindentudó köror-
vosok” ideje lejárt, ez az együttmû-
ködõ és emberközpontú orvosok
kora. Hasonló gondok megoldásáért
fáradozom most az Egészséges Öre-
gedésért Tudományos Egyesület-
ben. Hiszen nem csak a csontok, az
endokrin rendszer öregedése is sok
problémát okozhat, hogy csupán
egyet ragadjak ki a korosodással
együtt járó számos probléma közül.

– Tõled tanultam: az
egészséges öregedés fia-
talon kezdõdik.

– Ma már sokan megélik a 100
évet. Ha mégsem, azt 30- 40 éves
korában rontja el az ember, mert
nem törõdik az egészségével. Rá-
adásul hiába nõ az életkor, ha nyo-
morúságos, nem megfelelõ az öreg-
kor életminõsége. Ezt a minõséget
is fiatalon lehet és kell megalapoz-
ni. Egyesületünk egyébként egy ma
már széleskörû nemzetközi irány-
vonal hazai bevezetését szorgal-
mazza. Talán mondanom se kell,

hogy az aktív öregkort élõ 70 éves
ember nem csak az egyén, az egész-
ségpiac, hanem az egész társadalom
elemi érdeke.

– Ebben burkoltan benne
van az egészségügy re-
formjáról vallott felfogá-
sod is.

– Mindig a prevenció híve voltam.
A gyógykezelést csak szükséges
rossznak tekintem. Ez akár a magán-
ügyem is lehetne, de már közüggyé
lett. A jelenlegi egészségügyi ellátási
rendszer tovább már nem mûködik.
Köztudott, hogy Európa lakossága
öregszik. A mostani színvonal és
közfelfogás alapján mind nehezeb-
ben megoldható a 70- 80 éves embe-
rek tömeges ellátása. A korszerûbb
és drágább betegellátás laikus kíván-
ság szerinti biztosítása már a jóléti
államok költségvetésébõl sem bizto-
sítható. Itthon is ettõl, a rosszul
strukturált egészségügyi ellátórend-
szertõl mindenki a legkorszerûbb és
a legmagasabb szintû ellátást várja
el. Ez természetes. Ám önmagával
szemben kevés ember igényes. So-
kan legkevésbé sem törõdnek egész-
ségükkel, de ha megbetegszenek, a
betegség gyógyításához szükséges,
extra minõségû szolgáltatást várják
el, mert azt alanyi jogon járónak te-
kintik. Én ezt a helyzetet tekintem az
orvosolandó bajok gyökerének.

– A magunk felelõsségé-
nek felismerésére sem va-
gyunk szocializálódva.

– Pedig könnyû belátni, hogy a
mind tökéletesebb gyógykezelésre
sehol sem lesz elég pénz. Paradig-
maváltásra van szükség. A helyes
életmódot kell megtanítani. Nem a
betegségek gyógyítására, hanem a
megelõzésére kell törekedni. Meg-
értetni az emberekkel, a gyerekek-
kel az iskolában kell, hogy a minõ-
ségi öregkort az egészségesebben
élt aktív életszakasszal lehet meg-

alapozni. Megértetni, hogy Mari né-
ni és Pista bácsi egészségéért elsõ-
sorban nem az állami egészségügy,
hanem Mária és István a felelõs. Ál-
talában: az életmódkultúránkon kel-
lene javítani. Példát vehetnénk a
finnektõl vagy az angoloktól! Ang-
liában mindenki tudja, zsebén érzi,
hogy önmagáért felel, és köteles vi-
gyázni az egészségére. Csak egyet-
len példa a másféle mentalitásra: ott
a miénknek csupán egytizede az
orvos–beteg találkozók számaránya
a magyar valósággal összevetve.
Mégsem kétséges, hol élnek egész-
ségesebben az emberek.

– Jelenlegi igazgatód,
Molnár Lajos lett az egész-
ségügyi miniszter.

– Megtisztelõ, ha gondolataink
találkoznak, de a helyzet ennél jóval
bonyolultabb. Okos ötletekkel tele
van a padlás. Most válságkezelés
van, a reformok jelentõs része pedig
– éppen az elõbb elmondottak miatt
– nem csak a tárcára tartozik. Indu-
latos viták helyett elõbb meg kelle-
ne értetni a helyzetet a polgárokkal,
és tudomásul venni, hogy nem léte-
zik egyetlen üdvözítõ megoldás.

– Nézeteidnek megfelelõ-
en mindig sportos életmó-
dot folytattál. Most is ez
tölti ki a szabadidõd jelen-
tõs részét.

– Célom, hogy megelégedett, ki-
egyensúlyozott és boldog embernek
tekinthessem magam. Ehhez fiatal
orvosként elég volt 1-1 embert meg-
gyógyítani, fõorvosként egy egész
kórházi osztály betegeinek sorsa
foglalkoztatott. Mint a korábban el-
mondottakból is kiderül: 40 év után
az egészségpolitika és annak kor-
szerû szervezése izgat leginkább.
Mostanában ennek nemzetközi, ha-
zai problémái foglalkoztatnak, errõl
olvasok, gondolkodom és írok.

Kõszegi Ábel
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